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    محمد صادقي
برنام�ه »ترانه باران« که از ش�بکه ش�ما پخش مي ش�ود، 
دوش�نبه ش�ب در حرکت�ي عجي�ب، اق�دام ب�ه پخ�ش 
موس�يقي زن�ده هم�راه ب�ا نش�ان دادن آلات موس�يقي 
کرد، در حالي که نش�ان دادن س�از چندين س�ال اس�ت 
ک�ه ج�زو مميزي ه�اي تلويزي�ون ب�ه ش�مار م�ي رود. 
برنامه »ترانه باران« كه پیشتر با عنوان »هفت ترانه« از شبکه 
ش��ما پخش مي ش��د از جمله برنامه هاي ش��اخص در حوزه 
موسیقي در تلويزيون اس��ت كه برخلاف برنامه هاي تئوري و 
تخصصي موسیقي كه از ش��بکه هايي مانند شبکه 4 و آموزش 
پخش مي شوند، كاملًا نگاهش به موسیقي جنبه سرگرمي دارد. 
اين برنامه در ويژه برنامه اي كه دوش��نبه شب به مناسبت آغاز 
ولايت حضرت مهدي موعود)عج( روي آنتن شبکه شما فرستاد، 
اقدام به پخش اجراي موسیقي زنده به همراه نشان دادن آلات 
موسیقي كرد، اتفاقي كه مدت هاست در ديگر برنامه هاي حوزه 
موسیقي و حتي ويژه برنامه هايي كه تلويزيون به مناسبت اعیاد 
ملي و مذهبي تولید مي كند، جزو نکات ممیزي و به نوعي خط 
قرمزي به حساب مي آيد. البته به نظر مي رسد كه مديران شبکه 
شما، توانسته اند براي برنامه »ترانه باران« مجوزهاي لازم را براي 
عبور از ممیزي و نظارت پخش بگیرند، زيرا در ديگر قسمت هاي 
برنامه »ترانه باران« نیز سابقه نشان دادن ساز در اجراهاي زنده 
وجود داشته و آلات موسیقي سنتي بدون سانسور از تلويزيون 
به نمايش درآمده اند. نشان دادن آلات موسیقي در تلويزيون 
بارها در رسانه ها مورد نقد و بررس��ي قرار گرفته است و هر دو 

طرف منتقد و موافق دلايل خود ب��راي اثبات حقانیت حرمت 
نشان دادن س��از يا مباح بودن نمايش آن را دارند. با اين حال 
در سال هاي اولیه راه اندازي شبکه هاي برون مرزي صداوسیما، 
برنامه هاي موسیقي اكثراً با نشان دادن ساز ها همراه بودند و بعد 
از مدتي با اعتراض هايي كه به رئیس وقت سازمان صداوسیما 

شد، آن برنامه ها نیز بدون نمايش ساز روي آنتن رفتند. 
نشان دادن يا ندادن آلات موس��یقي در برنامه هاي تلويزيوني 
سیاستي است كه سازمان صداوسیما يا نهادهاي حاكمیتي و 
مذهبي بايد نسبت به آن تصمیم گیري كنند، اما تا زمان اعلام 
موضع واحد، نبايد شاهد برخورد هاي دوگانه اي باشیم كه در 
يک شبکه تلويزيوني نشان دادن ساز مجاز دانسته شود بدون 
اينکه سیاست رسمي صداوسیما نش��ان دادن آلات موسیقي 
باشد و در ديگر ش��بکه ها همچنان حرمت نشان ندادن سازها 
حفظ و به احترام ملاحظات دين��ي و مذهبي، از نمايش آلات 

نواختن موسیقي خودداري شود.

حرکت عجيب برنامه »ترانه باران«  

آنقدر شاد بودند که قوانين يادشان رفت!
انتقادها به سياست هاي تازه سينمايي بالا گرفت  

کاسبي با سينما و انتقاد به حذف مديران توليد

 »وقت خوابه«
به يک جشنواره اسپانيايي راه يافت 

انيميش�ن »وقت خواب�ه« توليد مرک�ز پويانماي�ي صبا به 
جشنواره فيلم هاي کودك »کريستال« اس�پانيا راه يافت. 
انیمیش��ن موزيکال »وقت خوابه« به كارگرداني مهناز يزداني و 
از تولیدات مركز پويانمايي صبا به بخش نهايي مسابقه جشنواره 
فیلم هاي كودك سینماي »كريس��تال« در شهر گالیسیا اسپانیا 
راه پیدا كرد. در اين بخش چندين فیلم از سراس��ر دنیا به رقابت 
مي پردازند و انیمیش��ن »وقت خوابه« نماينده اي��ران در بخش 
فیلم هاي با مخاطب خردسال اين جشنواره است. جشنواره فیلم 
»گالیسیا« نخستین جشنواره جهاني فیلم در شهر گالیسیا اسپانیا و 
هدف آن ترويج فرهنگ تماشاي فیلم در میان كودكان و خردسالان 
و نیز كمک به تربیت نسلي از مخاطبان است كه داراي حساسیت 
هنري، علاقه فرهنگي و روحیه انتقادي باش��ند. انیمیشن »وقت 
خوابه« به نويسندگي و كارگرداني مهناز يزداني و تهیه كنندگي 
حسین نظرپور در يک قس��مت هفت دقیقه اي در گروه خردسال 

مركز پويانمايي صبا تولید شده است.

    خبر

 گفت و گوي »جوان« با عليرام نورايي
درباره سرنوشت کمک هاي مردمي از طريق هنرمندان به زلزله زدگان ورزقان    

 جمع آوري کمک هاي مردمي 
ازسوي هنرمندان شفاف نيست

ثبت يک رکورد در ميزان فروش کتاب
در حالي ک�ه پن�ج روز از اجراي ط�رح »پايي�زه کتاب« در 
۸۲۶ کتابفروشي عضو اين طرح گذش�ته، فروش کتاب در 
اين طرح به ۱۹۱ هزار و ۸۱۲ جلد کتاب رس�يده و توانس�ت 
با ف�روش بي س�ابقه، رک�ورد طرح ه�اي قبلي را بش�کند. 
در شش��مین روز از اجراي طرح »پائیزه كتاب« كه با مشاركت 
8۲6 كتاب فروشي از 3۱ استان كش��ور در حال برگزاري است، 
تعداد كتاب هاي فروش رفته تاكنون به ۱9۱ هزار و 8۱۲ نسخه 
رسیده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه در طرح پايیزه كتاب در 
س��ال گذش��ته در بازه زماني يک ماه، 56۱ هزار و 776 نسخه 
كتاب به فروش رفت. استان هاي تهران، اصفهان و قم به ترتیب 
با ۱49، ۱۰3 و 9۱ كتابفروشي رتبه هاي اول تا سوم اين طرح را 
بر اساس تعداد كتابفروشي هاي عضو به خود اختصاص دادند كه 
در استان تهران 39 هزار و 875 نسخه كتاب از سوي ۱5 هزار و 
94۲ نفر خريداري شده است. همچنین استان اصفهان با ۱۰3 
كتابفروشي خود توانست ۱6 هزار و ۲53 نسخه كتاب را به 7هزار 
و 84 نفر به فروش برساند. 4 هزار و 4۲۰ نفر در استان قم، 9 هزار 
و 8۰8 نس��خه كتاب را خريداري كردند. اج��راي طرح »پايیزه 
كتاب« با شعار »هر ورقش دفتري است. . . « از دوم آذرماه آغاز 
شده اس��ت و از بین 8۲6 كتابفروش��ي فعال در اين طرح 63۱ 
كتابفروشي از مراكز استان ها و ۱95 كتابفروشي  از شهرستان ها 
عضو طرح شده اند و علاقه مندان و خريداران كتاب مي توانند از 
دوم آذرماه با همراه داشتن كارت ملي به مدت ۲۰ روز در مراكز 
استان ها و تا 3۰ روز در شهرس��تان ها به كتابفروشي هاي عضو 
طرح مراجعه و از تخفیف ۲۰ تا ۲5 درصدي خريد كتاب در اين 

طرح تا سقف ۱۰۰ هزار تومان استفاده كنند. 
      

 صداوسيما براي تقويت وحدت امت اسلامي 
از هيچ تلاشي فروگذار نمي کند

عبدالعل�ي علي عس�کري رئي�س س�ازمان صداوس�يما 
گف�ت: در ش�رايطي ک�ه ش�اهد پيروزي ه�اي رزمندگان 
اس�لام و محور مقاومت مقاب�ل گروه تروريس�تي تکفيري 
داعش و دسيس�ه هاي اس�تکبار جهاني هس�تيم توجه به 
موض�وع وح�دت ض�رورت ام�روز امت اس�لامي اس�ت. 
علي عس��کري در نشس��تي با دبیركل و اعضاي مجمع جهاني 
تقريب مذاهب اس��لامي با بیان اينکه وحدت امري ضروري در 
جهان اسلام و موجب بركت و قدرت است، افزود: دشمن مي داند 
كه امت رسول گرامي اسلام)ص( امتي داراي توانمندي فکري، 
عقیدتي، عقلي، نیروي انس��اني، استعدادسرزمیني، اقتصادي، 
سیاسي و زمیني اس��ت كه با اتکاء به اين س��رمايه هاي عظیم 

توانسته به قدرت بزرگي در مقابل استکبار بدل شود. 
وي با تأكید بر اينکه تنها جايي كه مي تواند منشا تولید و رويش 
قدرت ش��ود همین منطقه اسلامي اس��ت گفت: دشمن براي 

تخريب چنین قدرتي برنامه ريزي كرده است.  
دكتر عس��کري از برنامه امريکا براي ايجاد اختلاف و فتنه بین 
مسلمانان و س��پس درگیري هاي خونین براي تضعیف اسلام و 
قدرت مسلمانان گفت و افزود: امريکا در چارچوب همین سیاست 
داعش را ايجاد كرد تا شیعه و س��ني را درگیر جنگي تمام عیار 
كنند اما با ناكامي اين گروهک منفور تروريستي، اين سیاست 
شکس��ت خورد. وي با بیان اينکه اين شکس��ت زمینه را براي 
مصونیت در مقابل چنین دسیسه هايي فراهم كرد گفت: اكنون 

فصل جديدي براي وحدت مسلمانان آغاز شده است. 
رئیس سازمان صداوسیما تخريب قدرت مسلمانان و چهره اسلام 
را دو هدف بزرگ استکبار خواند و اظهار داشت: تضعیف قدرت 
مسلمانان بخشي از تلاش دشمن است اما تخريب چهره اسلام 

هدف بزرگي است كه بايد هوشیارانه در مقابل آن ايستاد.  
وي ابراز امیدواري كرد:برگ��زاري كنفرانس بین المللي وحدت 
اسلامي كه هفته آينده در تهران برگزار خواهد شد، گام بلندي 

براي تقويت وحدت مسلمانان باشد.

حکمت ۱۹۱

... همراه هر جرعه اى گلوگیر ش��دنى و 

همراه ه��ر لقمه اى )نی��ز( گلوگرفتنى 

است. انس��ان به نعمتى از آن نمى رسد 

جز با فراق نعمت ديگر.

محمد  صادقی     دیده بان

   هادي عسگري
س�خنگوي ش�وراي صنف�ي نماي�ش از تعيين تکليف 
دو فيل�م رفع توقيف ش�ده در هفت�ه آينده خب�ر داده 
اس�ت. در روزه�اي اخي�ر ام�ا و اگره�ا درب�اره ع�دم 
نماي�ش فيلم هاي »عصباني نيس�تم« و »آش�غال هاي 
دوست داش�تني« ب�ه گ�وش مي رس�يد و احتم�ال 
اينک�ه اي�ن دو فيلم ک�ه ه�ر دو ب�ه خاط�ر حمايت از 
فتن�ه توقيف ش�ده بودند، ام�کان اکران پي�دا نکنند. 
در شرايطي كه سینما در گیر مسائل مهمي مانند آمادگي 
براي برگ��زاري دوره جديد جش��نواره فیلم فجر اس��ت، 
مباحث حاش��یه اي مانند اكران فیلم ه��اي تاريخ مصرف 
گذش��ته هنوز به لطف برخي حاشیه س��ازي ها ادامه دارد. 
سازمان سینمايي و معاونت نظارت و ارزشیابي اين سازمان، 
بعد از مدت ها مان��ور دادند روي اينک��ه فیلم هاي توقیفي 
تعیین تکلیف  شوند، اين بار گويا با عقب نشیني از دستور رفع 
توقیف »آشغال هاي دوست داشتني« و »عصباني نیستم« 
تعیین تکلیف اين دو فیلم را منوط به برگزاري جلسه شوراي 

صنفي نمايش كرده اند. 
هزينه كردن بیش از حد براي فیلم هايي كه خاستگاه سیاسي 
آنها با گفتمان سیاسي كشور در تعارض است و در شرايطي 
تولید شده اند كه اكران آنها مي تواند حاشیه هاي زيادي را به 
وجود آورد، يکي از اشتباهات مهم سازمان سینمايي است. 
هنوز مشخص نیست چرا سازمان سینمايي پرونده اين دو 
فیلم فراموش شده را بار ديگر در اذهان عمومي زنده كرد و 
به دنبال رفع توقیف آنها رفت و اكنون براي اكران آنها اين 

دست و آن دست مي كند. 
فیلم ه��اي »آش��غال هاي دوست داش��تني« و »عصبان��ي 
نیس��تم« هر دو به خاطر مواضع سیاسي شان مطرح شدند 
و آن هم روايت مغرضانه آن دو فیلم از حوادث سال 88 بود 
كه در همان ابتداي مطرح شدن ساخت آنها تا انتهاي كار و 
رونمايي از اين دو فیلم، همه مي دانستند كه به دلیل فحواي 
مورد دار و غیر قابل دفاع اين دو اثر، نمايش آنها حداقل براي 

عموم سخت و شايد غیر ممکن باشد.
 حتي حضور »عصباني نیستم« در جشنواره فیلم فجر نیز 
اعتراضات متعددي را در پي داش��ت و منتقدان سینمايي 
نس��بت به فیلم موضع تندي گرفتند، ام��ا در روزهايي كه 
ترافیک س��نگین اكران باعث مي شود بسیاري از فیلم هاي 
بي حاشیه سینما امکان ديده ش��دن و نمايش پیدا نکنند و 
اكران هاي فشرده فرصت رسیدن آثار سینمايي را به فروش 

مطلوب كم مي كند، مطرح كردن اكران فیلم هايي كه از زمان 
تولیدشان چند سال مي گذرد، اين شائبه را به وجود آورده كه 
سازمان سینمايي اولويت خود را از كمک به چرخش چرخ 
سینما به كمک بستن دهان برخي از س��ینماگران و افراد 

حامي جريان فتنه در سینما تغییر داده است. 
اين روزها بسیاري از تهیه كنندگان سینما از سیاست هاي 
شوراي صنفي نمايش به خاطر خورده شدن حق فیلمشان 
و كاه��ش زمان اك��ران فیلم گلاي��ه دارند. به نظ��ر آنها با 
كاهش س��ینما ها و پايین آوردن روزهاي اكران، سینما با 
فیلم سوزي مواجه است. در اين حال، هنوز عده اي اعتقاد 
دارند كه بايد حتماً براي فیلم هايي از جنس»آش��غال هاي 
دوست داشتني«و »عصباني نیستم« فرصت اكران در نظر 
گرفته ش��ود. كاري كه نتیجه آن فش��ار مضاعف بر پیکره 
س��ینما و تأثیر س��وء بر روند اكران فیلم ها پی��ش از آغاز 
جشنواره فیلم فجر است. از يازدهم بهمن ماه به بعد، براي 
ديده شدن آثاري كه از جشنواره سال گذشته باقي مانده اند 
يا فیلم هايي كه در س��ال گذشته تولید ش��ده و هنوز اكران 
نشده اند، فرصت اكران يا هرگز به وجود نخواهد آمد يا اگر 
پیش بیايد در رقابت با فیلم هاي سال جديد به سختي امکان 

به دست آوردن اكران مناسب پیدا خواهند كرد. 
در اين روزهاي باق��ي مانده يعني حدود دو م��اه پیش رو، 
فهرست فشرده اي از فیلم هاي متقاضي اكران وجود خواهد 
داشت. آيا بهتر نیست سازمان س��ینمايي و شوراي صنفي 
نمايش، به جاي اينک��ه صف اكران را بیش از اين فش��رده 
كنند، فکري براي سامان دادن به درخواست اكران ها كنند 
تا فیلمسازان بخش خصوصي از اين بیشتر از سیاست هاي 
اشتباه اكران سال 96 متضرر نش��وند؟ اين سؤالي است كه 
نتیجه جلسه هفته آينده ش��وراي صنفي نمايش مي تواند 

به آن پاسخ دهد.

۲ فيلم رفع توقيف شده هفته آينده تعيين تکليف مي شود  

شوراي صنفي نمايش روبه روي »آشغال هاي  دوست داشتني«      جواد محرمي
 بيست و يکم مرداد ۱3۹۱، ورزقان آذربايجان 
شرقي لرزيد. گروه وس�يعي از سينماگران 
در کنار هم قرار گرفتند و در ورودي سينما 
آزادي تهران، اقدام به جمع آوري کمک هاي 
مردم�ي کردن�د. در نهايت گروه�ي از اين 
س�ينماگران مأمور ش�دند تا اي�ن کمک ها 
براي يک سازه ماندگار و مؤثر در سرنوشت 
ورزقان هزينه ش�ود. همزمان با زلزله اخير 
کرمانش�اه، برخ�ي عوامل دخي�ل از جمله 
نماينده کنوني ورزقان در مجلس ش�وراي 
اس�لامي نس�بت به عدم به نتيجه رسيدن 
پروژه فرهنگس�راي ورزق�ان موضع گيري 
کردند و به واس�طه همي�ن موضع گيري ها، 
نقدهاي تازه اي درباره اين پروژه مطرح شد. 
پس از طرح اين نقدها، مرتضي آتش زمزم، 
تهيه کننده و کارگردان سينما و تلويزيون در 
اين زمينه واکنش نشان داد و در يادداشتي 
ب�ه نمايندگي از س�ينماگران فع�ال در اين 
پروژه به تشريح ابعاد اين ماجرا و فرجامِ آن 
پرداخت. »جوان« در گفت و گويي با عليرام 
نورايي، يکي از هنرمن�دان حاضر در برنامه 
جمع آوري کمک هاي نقدي براي زلزله زدگان 
ورزقان ب�ه اي�ن مس�ئله پرداخته اس�ت. 
شما جزو هنرمنداني بوديد که سال 
۹۱ در جريان زلزله ورزقان در استان 
آذربايج�ان ش�رقي ب�راي کمک به 
هموطنانمان فعاليت هايي داش�تيد 
و شخصاً در محل جمع آوري کمک به 
زلزله زدگان در سينما آزادي حاضر 
ش�ديد. اخي�راً يک�ي از نمايندگان 
مجلس عنوان کرده است که پول هاي 
مردمي جمع آوري شده توسط برخي 
هنرمندان متأسفانه هنوز ثمر نداده 
و خان�ه فرهنگي در ورزق�ان پس از 
نزديک به بيش از پنج س�ال ساخته 
نشده اس�ت. ش�ما از اين موضوع به 
عنوان يکي از هنرمن�دان حاضر در 

آن فعاليت ها اطلاعي داريد؟ 
خیر. كسي به من در اينباره اطلاعي نداده است، 
اتفاقاً به عنوان كس��ي ك��ه در آن برنامه حضور 
داشتم و واسطه كمک نقدي عده اي از شهروندان 
و هموطنانم شدم، دوست داشتم بدانم چه اتفاقي 

درباره كمک هاي مردمي رقم خورده است. 
شما از س�اخته ش�دن چيزي به نام 
خان�ه فرهن�گ در ورزق�ان چيزي 

شنيده ايد؟ 
من هم از طريق رسانه ها مطلع شدم. 

ظاهراً هنوز خانه فرهنگي س�اخته 
نشده است. 

فکر مي كنم بانیان آن برنامه مش��خص باشند. 
بايد از آنها سؤال كنید. آنهايي كه كمک مالي 
كرده اند، دوس��ت داش��تند كمک هايشان به 
دست افراد مستحق برسد. امیدوارم اين اتفاق 
رقم خورده باش��د و اگر نخ��ورده هرچه زودتر 
كمک ها به دست مردم برسد. البته اينکه كمک 
ب��ه زلزله زده هاي يک ش��هر يک ده��ه بعد به 
دست آنها برس��د يا نمود پیدا كند هم موضوع 
عجیبي اس��ت. بعید مي دانم مردمي كه كمک 
مالي كرده اند، راضي باش��ند كمک هاي آنها با 
چندسال فاصله براي افراد نیازمند و آسیب ديده 
هزينه شود، چون اساس��اً ارزش پول پنج سال 
پیش با الان يکي نیس��ت و به نظ��رم بهتر بود 
كمک هاي مردمي در اس��رع وقت و به شکلي 
تدبیر شده و فکر شده به بهترين شکل به دست 
نیازمندان مي رسید. بالاخره مردم به دوستان 

هنرمند اعتماد كرده اند. 
 البت�ه اخيراً عنوان ش�ده ک�ه براي 
سالگرد زلزله در مردادماه سال آينده 
اين خانه فرهنگ افتتاح خواهد شد. 
اين اطلاع رس�اني پ�س از آن انجام 
ش�ده ک�ه نماين�ده وق�ت ورزقان 

انتقادهايي را مطرح کرده است. 
خوب بود مردم و هنرمندان طي اين پنج، شش 
سال در جريان چند و چون كار قرار مي گرفتند 
تا خدايي نکرده اين اطلاع رساني ضعیف منجر 

به خدشه دار شدن اعتماد مردم نشود. شايد اگر 
زلزله كرمانشاه اتفاق نمي افتاد، موضوع اساساً 
در اين حجم مطرح نمي شد. ولي خوب است كه 
براي بالا بردن اعتماد در امر اطلاع رساني امور 
در چنین برنامه هايي ش��اهد ارتقاي شفافیت 
باشیم. چون مردم به هنرمندان اعتماد دارند و 
اين اعتماد نبايد به هیچ قیمتي خدشه دار شود. 
حضور هنرمندان و ورزش��کاران و چهره هاي 
محبوب در زلزله اخیر كرمانشاه همه را غافلگیر 
كرد و به نظرم بايد براي س��اماندهي اين حجم 
از فعالیت و كمک مردمي از طريق چهره هاي 
هنري و ورزشي تمهیدات بیشتري انديشیده 
شود. هم شفافیت بالا برود، هم اطلاع رساني به 
موقع انجام شود و هم تمهیداتي براي رسیدن به 

موقع كمک ها به نیازمندان انجام شود. 
من به ش��خصه به عنوان يک هنرمند دوس��ت 
دارم اعتماد مردم سلب نشود و ادامه پیدا كند، 
اينکه كمک هاي مردمي چگونه و به چه شکلي 
به دس��ت نیازمندان و آس��یب ديدگان برسد، 
موضوع مهمي است. به نظرم دوستان هنرمند 
كه اغلب الحق و الانصاف حس��ن نیت داشته  و 
خواس��تار اين بوده اند كه قدمي براي كم شدن 
آلام مردم زلزله زده بردارند بايد از مشاوره هاي 
كارشناسي شده تري استفاده مي كردند، چون 
موضوع از دو جهت اهمیت وي��ژه اي دارد؛ اول 
اينکه اين پول ها براي منظور خاصي از س��وي 
مردم اهدا شده است و بايد اين ملاحظه صورت 
بگیرد كه آيا مردم به ما براي اينکه هر طور دلمان 
خواست آنها را خرج كنیم، وكالت داده اند يا نه. 
بنده به شخصه نمي توانم درباره درستي اينکه 
دوستان تصمیم گرفته اند خانه فرهنگ بسازند، 
نظر قاطعي بدهم، اما در اين حد مي توانم بگويم 
كه خوب بود كمک هاي مردمي زودتر به دست 
نیازمندان مي رس��ید و تدبیر بهتري درباره آن 
صورت مي گرفت. الان كه از شما مي شنوم هنوز 
پس از نزديک به شش س��ال وعده داده اند كه 
س��ال آينده يک مجتمع را افتتاح مي كنند، به 
نظرم مي رسد كه شايد مي توانست با سرعت و 

شفافیت بیشتري كارها انجام شود. 
اگر از شما براي پيگيري امور مربوط 
به ساخته ش�دن خانه فرهنگ يا هر 
چيز ديگ�ري کمک مي خواس�تند 

حاضر بوديد همکاري کنيد؟
اساس��اً هر كار خیري را كه مطمئن باشم براي 
مردم انجام مي شود،بي پاس��خ نمي گذارم،اما 
ش��ما مي دانید آن زمان با من كه صرفاً به نیت 
و انگیزه كمک به هموطنانم در س��ینما آزادي 
حضور پیدا كردم، چه برخوردي صورت گرفت، 
آن هم فقط به اين بهانه كه من مثلًا در فیلمي 
بازي كرده بودم كه آن آقا يا خانم آن را دوست 
نداشتند، اصلًا فکر نمي كردم عده اي باشند كه 
نتوانند میان امور تفکیک قائل ش��وند. در كل 
دوس��ت ندارم درباره آن ماجراها حرف بزنم و 
فقط دوست دارم به اين اشاره كنم كه در چنین 
مواق��ع بحراني بايد برخي مس��ئولان جلوتر از 
چهره ها پیشقدم ش��وند و چهره هاي شاخص 
در كنار آنها بايستند، ولي ما شاهديم كه برخي 

مسئولان حتي از مردم عقب مي مانند.

بعيد مي دان��م مردمي كه كمك مالي 
كرده ان��د، راضي باش��ند كمك هاي 
آنها با چندس��ال فاصله براي افراد 
نيازمن��د و آس��يب ديده هزين��ه 
ش��ود، چ��ون اساس��اً ارزش پ��ول 
پنج س��ال پيش با الان يكي نيس��ت

    فرزين ماندگار
 انتق�اد ب�ه تغيي�رات در تصميم گيري ه�اي س�ينمايي اي�ن 
روزها در حال بالا گرفتن اس�ت. از س�ويي کيومرث پوراحمد 
از اينک�ه بني�اد س�ينمايي فاراب�ي ب�ه درخواس�ت او ب�راي 
دريافت پ�ول جهت س�اختن فيلم واقع�ي ننه�اده، معترض 
اس�ت و از س�ويي ديگر برخي مديران توليد نس�بت به حذف 
اي�ن مديران ب�راي درياف�ت پروانه س�اخت اعت�راض دارند. 
اما پوراحمد كه سال ها فیلم نساخته اس��ت و جزو فیلمسازاني 
محسوب مي شود كه به حاشیه رفته است، گفت: برخي از آنهايي 
كه پشت میزها نشسته اند، مش��غولیت ديگري دارند و دغدغه 
سینما ندارند، در حالي كه ما با سینما زندگي مي كنیم و نفس 

مي كشیم، اما آنها با سینما مديريت و كاسبي مي كنند. 
پوراحم��د با مط��رح ك��ردن مس��ائلي مث��ل »خاله ب��ازي« و 
»فامیل بازي« و »معامله كردن پست« ابراز عقیده كرد: پست ها 
را به افرادي مي دهند كه شايس��ته نیس��تند و فقط میزش��ان 

را چس��بیده اند و دلش��ان نه براي ايران و نه براي كودك ايران 
نمي سوزد. بايد شرايطي مهیا شود كه فیلمسازان فیلم بسازند. 
آنهايي كه دغدغه دارند، امکانات ندارند، حمايت نمي ش��وند يا 
سرمايه آنها جور نمي ش��ود. او با بیان اينکه »بنیاد فارابي گفته، 
خودم براي ساخت فیلمنامه ام سرمايه بیاورم و اين در حالي است 
كه به بعضي ها كه نور چشمي  هستند، سرمايه مي دهند.« درباره 
اينکه چرا مثل همیشه شاداب و سرحال نیست، گفت: در حال 

حاضر زمین خورده ام و مهره هايم آسیب ديده اند و درد دارم. 
علاوه بر اين موضوع، يک زماني سالي يک فیلم مي ساختم، اما الان 
هر پنج يا شش سال يک فیلم مي سازم. طبیعتاً حالم خوب نیست. 
اما علي قائم مقامي، عضو هیئت مديره انجمن مديران تولید و عضو 
هیئت مديره خانه س��ینما در گفت وگو با »ايلنا« با اشاره به ديدار 
اخیر س��ینماگران با وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در موزه سینما 
گفت: در ديدار با وزير ارش��اد حضور داشتیم. جلسه خوبي برگزار 
شد. اصلي ترين موضوعي كه از جانب ما مطرح شد، اين بود كه نام 
مديران تولید از پروانه س��اخت حذف شده است. در جلسه با وزير 
تأكید كرديم كه از سال 94 متأس��فانه نام مديران تولید ديگر در 
پروانه ساخت درج نمي شود. قائم مقامي در ادامه به اين اشاره كرد 
كه در اين جلسه درباره امنیت شغلي و بیمه بیکاري صنوف مباحثي 
مطرح شد و نسبت به ورود افراد غیرمتخصص به عرصه تولید فیلم 
كه باعث گران ترش��دن هزينه تولید و بالا رفتن دستمزدها شده 
است، ابراز نگراني كرديم. در پايان جلسه از سوي رئیس سازمان 
سینمايي وعده حل مشکل درج نام مديران تولید در پروانه ساخت 

داده شد و امیدواريم اين مسئله زودتر اجرايي شود.

دبورا يانگ »نفس« را تحسين کرد
فيلم ايراني به ياد ماندني درباره کودکي

ورايت�ي  نش�ريه  س�ينمايي  سرش�ناس  منتق�د  يان�گ،  دب�ورا 
را  ن�ودم  اس�کار  در  اي�ران  نماين�ده  »نف�س«  مثب�ت،  نق�دي  در 
»فيل�م ايران�ي ب�ه ي�اد ماندن�ي درب�اره کودک�ي« توصي�ف ک�رد. 
»نفس« به كارگرداني نرگس آبیار نماينده ايران در نودمین دوره اسکار است. دبورا 
يانگ، منتقد سرش��ناس س��ینما در توصیف تازه ترين اثر نرگس آبیار مي نويسد: 
»نرگس آبیار در فیلمي پرپیچ و تاب و در عی��ن حال گیرا، دنیاي خیالي دختري 9 
ساله را عالي به تصوير مي كشد.« يانگ فیلم »نفس« را در رديف ساخته هاي بزرگان 
سینماي ايران درباره كودكي مي داند. او در اين باره ادامه مي دهد: »فیلم در رديف 
فیلم هاي خاطره انگیز ايراني از استاداني چون كیارستمي، نادري، مجیدي و پناهي 
درباره كودكي جاي خود را باز مي كند. البته اينجا ديدگاه پربصیرت كارگرداني زن در 
كنار بازي درخشان ساره نورموسوي امتیاز اضافه اي براي فیلم محسوب مي شود.«

نماينده ايران در نودمین دوره اس��کار بهترين فیلم غیرانگلیس��ي زبان در جش��نواره 
»شب هاي س��یاه تالین« و جش��نواره فیلم زنان ونکور جايزه بهترين كارگرداني را از 
آن خود كرده است. منتقد ورايتي درباره موضوع فیلم هم مي نويسد: »گرچه موضوع 
فیلم كودكي است، اما تنها تماشاگران بزرگس��ال قادر به درك شکاف میان آنچه بهار 
مي فهمد و بي رحمي دنیا هستند.« يکي از نکاتي كه توجه يانگ را به خود جلب كرده، 
انیمیشن هاي ساده به كار رفته در »نفس« است. او در اين باره اضافه مي كند: »استفاده از 
انیمیشن هاي ساده در كنار فیلمبرداري و بازي هاي واقع بین، حس اواخر حکومت شاه، 
انقلاب اسلامي و جنگ ويرانگر ايران و عراق را منتقل مي كند.« به نظر يانگ فیلمبرداري 
ساعد نیک ذات نیز از ديگر نقاط قوت اين فیلم است: »فیلمبرداري مدرن و پرشور ساعد 

نیک ذات دنیا را با آزادي سحرآمیز ديدگان كودك باز تفسیر مي كند.«

    سینما


